
 
 
 
 

ОД ПОНУДЕ КОЈА СЕ НЕ ОДБИЈА  
ДО ПОНУДЕ КОЈУ НИКО НЕ МОЖЕ ПРИХВАТИТИ 
Динкић затражио (а није добио) годину дана социјалног мира  

док не консолидује јавне финансије • Компромис са синдикатима, 
помоћ Влади да брани концепт пред ММФ-ом 

 
         У уторак, 28.08.2012.г. је у Министарству финансија одржан састанак 
репрезентативних синдиката из свих сектора образовања са представницима 
министарстава просвете (и науке) и финансија (и привреде) на коме се, овај 
пут, појавио и главни преговарач у име Владе Републике Србије, министар 
финансија и привреде, Млађан Динкић. Састанку су, у име СрпС-а 
присуствовали Хаџи Здравко М. Ковач, генерални секретар и Слободан 
Брајковић, председник Главног одбора.  
         Министар Динкић је у свом уводном излагању образложио тренутно 
стање српских финансија и посебно нагласио да је затекао катастрофалну 
ситуацију у буџету, односно буџетски дефицит од 230 милијарди динара који 
је, уз сва остала неповољна макроекономска кретања, проузроковао и да јавни 
дуг непланирано порасте, те да буџетски дефицит у овом тренутку износи 
рекордних 7,1% БДП и да је циљ ове владе и његовог министарства да тај 
дефицит у току наредне буџетске године доведе на ниво од 4,4% БДП, односно 
ниво раније договорен са ММФ-ом. Оно што забрињава то је да је јавни дуг 
ушао у тзв. експоненцијални раст и да га је неопходно радикалним мерама 
довести у некад планиране границе. С обзиром да ове године доспевају и 
знатне камате (66 милијарди динара) које се морају исплатити, он је затражио 
разумевање од представника синдиката за промењену формулу у обрачуну 
зарада у јавним службама за наредна два обрачунска периода – у октобру  ове 
године и априлу следеће године, а према његовим очекивањима, од октобра 
2013. године финансирање јавних посленика би се обављало на начин као што 
је то и било раније, у складу са фискалним правилима дефинисаним у Закону о 
буџету (реалан раст за половину БДП, наравно уз укључену инфлацију мерену 
растом потрошачких цена за обрачунски период). Како је он као максималну 
понуду изнео да ће Влада, уз редовно извршавање свих својих обавеза према 
запосленима у просвети, гарантовати редовну исплату према раније утврђеној 
динамици, и то да ће повишице у октобру 2012. и априлу 2013. године бити 
увећане за по 2%, било је јасно да, и да су хтели, представници запослених 
нису могли прихватити ову понуду и због чињенице да садашња формула (бар 
на папиру) просветарима, другим јавним службама и са њима везаним 
пензионерима предвиђа за октобарску плату веће повећање (бар математички). 
Стога је предлог министра финансија једногласно одбачен, бар засад, јер је 
сасвим извесно да је, а то је потврдио и сам министар Динкић, предлог 
ребаланса (самим тиме и измена Закона о буџету) за 2012. годину, као 
уосталом и предлог буџета, односно Закона о буџету за 2013.г. припремљен и 
Влада ће га већ наредне седмице усвојити, а српски Парламенат, сасвим 
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извесно у наредним недељама и преточити у закон. У том моменту, када 
постојећи члан Закона буде потпуно измењен, понуда од 2% у односу на 
замрзавање плата и пензија које тражи ММФ постаје, ипак, каква-таква 
понуда и можда за неке и прихватљива, тим пре што Влада Републике Србије 
гарантује да ће, сем тога, обезбедити исплату јубиларних награда за запослене 
у просвети, исплату отпремнина,  исплату новогодишње односно светосавске 
награде, која је у протеклом периоду суспендована, те одложити 
рационализацију броја извршилаца у образовању и финансирање по ученику 
до момента када буде могла обезбедити средства потребна за стимулативне 
отпремнине и одговарајући социјални програм, при чему се Влада обавезала да 
се број запослених у просвети неће смањивати током 2012. и 2013. године, те 
да ће помоћи да се изврши усклађивање зарада запослених у предшколским 
установама на нивоу целе Републике на начин да сви запослени у 
предшколским установама са истим нивоом стручне спреме добију и исту 
плату. Сем тога, Влада Републике Србије, односно ресорна министарства 
просвете и финансија прихватају на себе обавезу да се и за запослене у науци 
обезбеде повишице као и за друге запослене у просвети.  
         Иако би се јучерашњи састанак могао оценити као неуспешан, он то ипак 
није, јер је по први пут Влада изнела свој јасан концепт санације јавних 
финансија и враћања буџетског дефицита у раније утврђене оквире, као и 
своје виђење финансирања зарада јавних посленика у наредној буџетској 
години. Међутим, понуда коју су неки од представника синдиката, како су и 
сами рекли, са гнушањем одбили, сасвим извесно би другачије изгледала када 
би се пред њих ставио избор: замрзавање или не дај боже смањивање плата, 
или какво-такво повећање уз гарантовану динамику и остало напред речено. 
Нажалост, ни предлагачима протокола које можете преузети у додатку овог 
саопштења, а ни синдикатима у овом тренутку време није било савезник, па је 
и сама понуда изнета како би помогла државном ризничару да пред ММФ-ом 
тражи разумевање и одобрење за и овако мало повећање, јер је то Влада 
Републике Србије преточила у Протокол и на себе преузела ту обавезу. Све то 
сличи на ону народну о дилеми човека који треба да се одлучи или за врапца у 
руци или за голуба на грани. Када одлете и врабац и голуб, онда сасвим 
сигурно ни те дилеме више неће бити, те је једино за сада извесно да нико од 
синдиката неће прихватити понуђене протоколе и да ће министар Динкић, 
када за две недеље буде разговарао са мисијом ММФ-а, морати се позвати само 
на предизборна обећања дата бирачима (и пензионерима), а не и на неки 
конкретан акт. Или можда се нешто промени у оном моменту када Народна 
Скупштина поништи сада важеће формуле за обрачун плата и усвоји нове, а 
што је, уствари, најизвеснија ствар. 
         На инсистирање представника нашег Синдиката који су први одбили 
понуђене протоколе из поменутих разлога и опет потегли питање усклађивања 
коефицијената за запослене у просвети, те изнели од раније јавно познате 
ставове овог Синдиката да запослени на најједноставнијим пословима мора 
имати плату бар у висини минималца, а да однос међу платама мора бити 
сачуван као у оригиналној Уредби (1:3), а затим и указали да је једино наш 
Синдикат одбио раније утврђен предлог друга три синдиката о „козметичком“ 
поправљању ове Уредбе, министар Динкић и министар Обрадовић су 
прихватили да се Уредба усагласи са нових звањима и занимањима, да Влада 
размотри раније од свих синдиката прихваћене веће додатке на плату из члана 



3. Уредбе (одељенско старешинство, стечена звања у складу са законом, рад у 
отежаним условима, послови руковођења, рад у комбинованим одељењима и 
сл.) и да се у периоду од три године плате у просвети увећавају на начин да се 
поново успостави однос од 1:3 између плата за најједноставнији рад и плата за 
најсложенији рад у просвети, односно да се однос међу платама врати на ниво 
који је био 2008. године, пре чувеног „замрзавања“ плата. 
         И сам министар Динкић је у свом излагању констатовао да више није у 
прилици да као 2006. године, када је синдикатима понудио и више него што су 
тражили, па они то, наравно, нису могли ни да одбију, већ је сада у позицији 
да нуди тек толико да се одржи обећање да плате неће бити замрзнуте, иако је 
свима јасно да ће оне и даље реално бити све мање и да, наравно, синдикати 
нису такву понуду могли ни прихватити. Засад. 
         У сваком случају органи свих синдиката ће се до краја ове недеље 
изјаснити у којој је мери понуда Владе Републике Србије прихватљива за 
њихове синдикате и њихово чланство. Без обзира на прихватање или 
неприхватање понуђених протокола, извесно је да ће Влада Републике Србије 
већ до краја следеће седмице усвојити ребаланс за 2012. годину, а најкасније 
до краја октобра да ће и Влада и Скупштина усвојити Закон о буџету за 2013. 
годину. Да ли ће министру Динкићу одбијање понуђених протокола 
онемогућити да пред мисијом ММФ-а изгура и овако бедно повећање остаје да 
се види, јер и 14. септембар, када ова мисија долази да овај пут, не уговара 
нови споразум са Владом Републике Србије, већ да јој „подели пацке“ за 
пробијање буџетског дефицита и пробијање границе јавног дуга изнад 
договорене, није тако далек датум.  
         Седница Председништва СрпС-а на којој ће се разматрати ниво 
постигнутих преговора са Владом Републике Србије заказана је за суботу, 
01.09.2012.г., за 11.00 часова, а у међувремену ће се о протоколима и 
преговорима изјаснити и други синдикати. Напомињемо да су у прилогу овом 
саопштењу дати предлози протокола које су синдикалци добили од стране 
Владе на поменутом састанку и да су оба министарства која су заступала Владу 
прихватила да се у тачку 5. Протокола убаци обавеза исплате отпремнина, што 
је врло важно било за колеге из Војводине и нова тачка 7. у којој би се 
дефинисала обавеза Владе да донесе нову Уредбу о коефицијентима са јасно 
дефинисаном обавезом да се у периоду од три године поново успостави 
некадашњи однос између најмање и највеће плате од 1:3 (у високом 
образовању од 1:5).  
 
 
 
Београд, 29.08.2012.год.                                   проф. Хаџи Здравко М. Ковач 
                                                                             генерални секретар СрпС-а 
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